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لمستخلص ا  
 
 

وإطلاقها من قبل مكاتب إدارة المشاريع    عامة عادة ما يتم وضع الخطط الاستراتيجية للمشاريع ال 

. ومع ذلك ، تختلف المشاريع من حيث الإدارة والتنفيذ. وبالتالي ، يعتمد أداء هذه المشاريع على  

الهدف من هذه الورقة هو استكشاف وتوظيف المعايير التي من  إن  .  مكاتب إدارة المشاريع فعالية  

وتقييمها. تتم  التي تواجهها    والتحديات المشاريع    مكاتب إدارة   وظائف التعرف على  خلالها يمكن  

الم  البحثية  إلى جنب مع الأعمال  الصلة جنبا  الأدبيات ذات  بالموضوع مراجعة  بالإضافة  تعلقة   .

  ، ذلك  مقابلات مع    تم إلى  تقييم وظائف  من    مدراء مشاريع إجراء  أجل  الخبرة من  مكاتب  ذوي 

ا من  المكاتب ومجموعة التحديات التي تؤثر على أداء    إدارة المشاريع   تقسيم   وظائف ، تم  ال . بدءً

استخدام تقنية ترتيب التفضيل    تم (. بعد ذلك  AHPباستخدام عملية التحليل الهرمي )   أوزان عليها 

.  بالنسبة للمعايير المحددة   وظائف ال ( من أجل تقييم أداء  TOPSISحسب التشابه مع الحل المثالي ) 

باستخدام النمذجة الهيكلية التفسيرية   مكاتب إدارة المشاريع احية أخرى ، تم تصنيف تحديات من ن 

 (ISM  التي ) تشير  التحديات التي اختيرت وقيمت من قبل الخبراء استخدامها من أجل تقييم    تم .

التنظيمي" يمثل الوظيفة الرئيسية   المشاريع  النتائج بوضوح إلى أن "التعلم  .  والأهم في مكاتب 

وظيفة   الأقل    وتعتبر  المشاريع"  مديري  الأداء "توظيف  على  يمثل  تأثيرا   ، أخرى  ناحية  من   .

في   المتمثل  العليا " التحدي  الإدارة  دعم  التحديات الأخرى.  "  نقص  تحد سيؤثر على جميع  أقوى 

على المستوى الثاني من الأهمية.    و " محدودية الصلاحيات"   " المنهجية   "ضعف تأتي تحديات  و 



،  وأخيرً  ال   صنفت ا  التحديات  الاول   متبقية جميع  المستوى  أقل مستوى من    في  النموذج وهو  من 

 التأثير. 
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Abstract 

 

 Public projects are usually strategized and launched by Project Management Offices 

(PMO). However, projects are varying in term of management and execution. The performance 

of such projects, therefore, relies on the effectiveness of PMOs implementation. The aim of 

this paper is to explore and employ the criteria through which PMOs Functions and challenges 

within the public sector can be explored and evaluated. The related literature along with the 

corresponding research works are critically reviewed. Additionally, Semi-structured interviews 

with experienced project managers and project engineers are conducted in order to evaluate 

PMO functions and set of challenges that  affect PMOs performance. Starting with PMO 

functions , it had weighted using the Analytic Hierarchy Process (AHP) . After that the 

Technique for Order of Preference by Similarity to Ideal Solution (TOPSIS) is employed in 

order to evaluate PMOs functions’ performance with respect to the weighted criteria. On other 

hand, PMO challenges had been categorized using Interpretive Structural Modelling (ISM) 

which is employed in order to evaluate PMOs challenges with respect to the expert selection . 

The results clearly indicate that “organizational learning” represents the main function within 

the context of public projects. However, it can also be concluded that, generally, PMOs have a 



great potential for further improvement as “recruiting project managers” is considered as least 

matured PMO function. On other hand , the challenge of lack of top management support 

represent the most powerful challenge that will affect to all other challenges . However , the 

challenges of lack of methodology and lack of authorities are came on the second level of 

importance . Finally , all other challenges are categized on the first level of model which is the 

least level of influence . 

 

 


